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Plzeňský kraj
Výbor pro kulturu, památkovou péči a cestovní ruch ZPK
Zápis z jednání výboru - č. 2

Název Zápis z jednání výboru - č. 2
Místo Hvězdárna Rokycany, příspěvkové organizace PK, Voldušská 721

Termín 20.03.2025 14:00 - 16:00
Zapisovatel Plecitá Ivana [Plzeňský kraj, Oddělení administrativní podpory rady]

Prezence

předsedající Jelínek František [Plzeňský kraj, Zastupitelstvo]

přítomen
Baxa Martin [Plzeňský kraj, Zastupitelstvo], Hlad Radek, Hraběta Tomáš,
Janíček Libor, Janský František, Kacíř Jan, Kroupa Pavel [Veřejnost, SSO], Kvit
Karel, Petrtýlová Hřebejková Miroslava, Pořádková Eva, Švarc Miroslav

ověřovatel zápisu Bartáková Eliška [Plzeňský kraj, Zastupitelstvo]

hosté

Filípková Jana [Plzeňský kraj, Oddělení administrativní podpory rady], Kuželka
Josef [Plzeňský kraj, Odbor kultury, památkové péče a cestovního ruchu], Picka
Libor [Plzeňský kraj, člen rady pro oblast kultury, památkové péče a cestovního
ruchu], Rottenborn Michal [Hvězdárna v Rokycanech a Plzni, příspěvková
organizace]

Program

1. Zahájení
2. Kontrola plnění předchozích usnesení Výboru pro kulturu, památkovou péči a cestovní ruch
3. Informace z jednání ZPK ze dne 10. 2. 2025
4. Aktuální informace o dotačních titulech v oblasti KPP CR
5. Různé
6. Závěr
7. Prohlídka hvězdárny a seznámení se s činností hostitelské příspěvkové organizace

Ujednání

Zahájení1.

(U) 

Pan předseda František Jelínek zahájil 2. výjezdní zasedání Výboru pro kulturu, památkovou péči a
cestovní ruch ZPK, které se uskutečnilo ve hvězdárně v Rokycanech. Přivítal pana ministra kultury
České republiky Mgr. Martina Baxu dále Ing. Libora Picku radního pro kulturu, památkovou péči a
cestovní ruch, Ing. Josefa Kuželku vedoucího odboru kultury, památkové péče a cestovního ruchu.
Poté představil členům výboru ředitele hvězdárny v Rokycanech pana Michala Rottenborna,
poděkoval mu za přijetí našeho Výboru a umožnění exkurze v tomto zajímavém objektu příspěvkové
organizace PK.

 Počet členů výboru na začátku zasedání je třináct. Výbor je usnášeníschopný.  Ověřovatelkou zápisu
je navržena Mgr. Eliška Bartáková. Pan předseda přečetl dnešní  Program jednání a zeptal se členů
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Výboru na připomínky nebo případné doplnění dnešního programu.

Program je v této podobě všemi členy schválen včetně navržené ověřovatelky
a přítomnosti hostů na dnešním jednání.

Kontrola plnění předchozích usnesení Výboru pro kulturu, památkovou péči a cestovní2.
ruch

(U) 

Pan předseda konstatoval, že Výbor KPP CR ZPK nemá žádná nesplněná usnesení z předchozích
zasedání. Výbor bere tuto informaci jednohlasně na vědomí.

Informace z jednání ZPK ze dne 10. 2. 20253.

(U) 

Pan Jelínek konstatoval, že na jednání ZPK 10. 2. 2025 byl schválen plán činnosti Výboru KPP CR ZPK
pro rok 2025 a také byla vzata na vědomí informativní zpráva z 1. jednání našeho Výboru ze dne 23.
1. 2025. Dále na tomto ZPK byl projednán bod ohledně poskytnutí dotací pro výkon regionálních
funkcí knihoven v Plzeňském kraji pro rok 2025 a jedná se o účelové neinvestiční dotace v celkové
výši 5.518.656 Kč. Tento bod byl na Zastupitelstvu schválen číslem usnesení 145/25.

Poté předal slovo panu Pickovi, který uvedl, že v PK máme 430 knihoven různých velikostí a ty velké
plní regionální funkci, což znamená, že zapůjčují knihy  do malých knihoven, aby zde měli čtenáři
dobrý výběr knih. Na to navazuje dotační program PK, který podporuje nákup knih i do menších
knihoven. Dotace jsou poskytovány v rozmezí 10-30 tisíc Kč a obec si doplácí stejnou částkou, kterou
získá v dotaci. Za posledních 7 let se přidělily dotace v hodnotě 12 milionů Kč. 

Dotázala se paní Petrtýlová Hřebejková, proč knihovny od ní nevzaly nové vyřazené knihy. Odpověděl
pan radní, že rozhodnutí je na ředitelce knihovny nebo starostovi obce. Mnohé obce mají otevřené
police na úřadě a poskytují tzv. veřejnou volně přístupnou půjčovnu knih.

Pan Jelínek uvedl, že v Sušici zavedly v tomto stylu tzv. knihobudky a půjčování knih zde perfektně
funguje.

Bylo přistoupeno k hlasování, že Výbor bere tyto informace z posledního ZPK na vědomí.
Všech 13 členů hlasovalo pro.

Aktuální informace o dotačních titulech v oblasti KPP CR4.

(U) 

Pan Jelínek předal slovo panu radnímu Pickovi a ten sdělil členům, že 18. března 2025 proběhly
jednání hodnotících komisí k uvedeným dotačním titulům:

Podpora rozvoje cykloturistiky a cyklistické dopravy v PK 2025 - alokovaná částka
3.500 000 Kč
Podpora kultury v Plzeňském kraji pro rok 2025 - alokovaná částka 9.200 000 Kč
Zachování a obnova kulturních památek Plzeňského kraje pro rok 2025 - alokovaná
částka 38.000 000 Kč na neinvestiční dotace
Obnova historického stavebního fondu v památkových rezervacích a zónách a staveb
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drobné architektury; kopie sochařských děl v exteriéru;   podpora tvorby plánů
ochrany na území PK pro rok 2025- alokovaná částka 5.000 000 Kč na neinvestiční
dotace

Pan radní uvedl jednotlivé přidělené částky k dotačním titulům, které byly od loňského roku
navýšeny. Schváleny byly také dotace pro náhradníky. Za odbornou obec byl v hodnotící komisi
přítomen pan architekt Soukup. Navržené částky budou nyní na nejbližším zasedání RPK schváleny a
poté již budou částky přiděleny žadatelům k realizaci jejich projektů. Další dotační komise budou
probíhat ve dnech 3. 4. 2025 a 12. 5. 2025.

Pan Picka zmínil, že nyní bude jeho pracovní program pokračovat na veletrh cestovního ruchu do
Ostravy, kde bude prezentace Plzeňského kraje  tematicky zaměřená na Hurvínka a Klatovský
karafiát (Hurvínek bude příští rok slavit 100 let).

Byl dán prostor pro dotazy a pan Kroupa se zeptal, v jaké fázi se nachází situace ohledně Zelené
Hory. Pan Picka odpověděl, že zámek ZH je ve vlastnictví obce Klášter a Plzeňský kraj již před rokem
poskytl dotaci na celkové zmapování a zaměření stavu této významné památky. Dvůr Šternberk pod
Zelenou Horou se rozhodla obec Klášter prodat a nyní se bude jednat pouze o odkupu zámku, na
který je již vypracován cenový odhad. Pan radní zde byl již na několika jednáních, dal vlastníkům
zámku nabídku na odkup této památky a dovede si představit, že zámek bude ve vlastnictví PK. Pan
Kuželka uvedl, že průzkum památky je již hotový a nyní chybí pouze dokončit vyúčtování. Poté ještě
proběhla živá diskuze na toto téma.

Bylo přistoupeno k hlasování, že Výbor bere tyto informace na vědomí. Všech 13 členů
hlasovalo pro.

Různé5.

(U) 

 Pan Jelínek dal v tomto bodu různé prostor k diskuzi. Pan Janíček navrhl, že by na příští výbory byli
zváni ředitelé oblastních destinačních společností, kteří mají o tyto jednání zájem. Pan Kuželka
odpověděl, že destinační společnosti PK významně podporuje a po dohodě s panem předsedou a
panem radním nevidí v tomto návrhu žádný problém. Dále uvedl, že účast ředitele nové organizace
Centrály cestovního ruchu PK se samozřejmě předpokládá a počítá se s ní. Pan Janíček dále zmínil,
nejasnosti ohledně navýšených poplatků OSA u kulturních akcí s počtem nad 300 osob. Na toto téma
proběhla živá diskuze. Pan ministr nabídl panu Janíčkovi pomoc při řešení tohoto problému. Pan
Janíček ještě sdělil Výboru informaci o plánech výstavby větrníků na území kolem Mariánské Týnice.
S touto stavbou nesouhlasí, neboť bude silně narušena barokní cisterciácká krajina. Výbor se
domluvil, že do příštího jednání pan Janíček připraví podklady od všech zainteresovaných institucí a
tento bod bude projednán. Na toto téma proběhla ještě diskuze. 

Bylo přistoupeno k hlasování, že Výbor bere tyto informace na vědomí. Všech 13 členů
hlasovalo pro.

Závěr6.

(O) 

Pan Jelínek na závěr poděkoval za vzornou účast a spolupráci. Připomenul, že  další jednání bude  29.
5. 2025 a nabídl členům, že může být opět výjezdní do některé z příspěvkových organizací PK. Pan
ministr Baxa nabídl Výboru, že by mohl přijet na ministerstvo kultury do Prahy a prohlédnout si
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krásný barokní palác a také by byla možnost domluvit prohlídku v národním muzeu. Výbor tuto
nabídku velice kvitoval. 

Prohlídka hvězdárny a seznámení se s činností hostitelské příspěvkové organizace7.

(I) 

Pan ředitel Michal Rottenborn uvedl, že hvězdárnu je možné navštívit od pondělí do čtvrtka od 08:00
do 12:00 hodin a lze zde nabídnout prohlídku výstavních prostor s výkladem, virtuální realitu (VR) a v
případě jasné oblohy možnost pozorovat Slunce v dalekohledech. Zmínil, že letošní březen  patří hned
dvěma zatměním, to Měsíční nebude z našeho území v podstatě pozorovatelné a vidět bude částečné
zatmění Slunce 29. března 2025. Dále členům výboru představil technické vybavení hvězdárna
Rokycany :

Severní kopule

TSC/PW CDK-20 ASTROGRAPH (OTA) dalekohled 20” (508/3454 mm), f/6.8 je zrcadlový dalekohled
systému Dall-Kirgham, plně korigovaný pro pokročilá amatérská nebo profesionální využití.
Antireflexní úpravy StarBright. Máme tu čest být první evropskou zemí, kde byl instalován nový 50 cm
dalekohled konstrukce Dall-Kirgham. Původní konstrukce pochází z dílen firmy Celestron, celosvětově
známé především průkopnicky prvními sériově vyráběnými dalekohledy Schmidt-Cassegrain. Po
začlenění Celestron Int. do skupiny Synta Technologies Inc. převzala konstrukci dalekohledu firma
PlaneWave, dokončila a uvedla do sériové výroby poměrně výjimečný přístroj. Dalekohled o průměru
508 mm a ohnisku 3454 mm (f/6.8) je určen pro vizuální i fotografické použití. Díky korekci Dall-
Kirghamova systému vykreslí pole o průměru 42mm s hvězdami cca 6 mikrometrů, což je méně než
velikost pixelu běžných astro CCD kamer.

Jižní kopule

Coudé-Refraktor 150/2250 mm, f/15 čočkový dalekohled systému Coude slouží na Hvězdárně v
Rokycanech od začátku 60. let minulého století. Byl vždy využíván jak pro popularizaci astronomie,
tak i pro odborná pozorování. V nedávné době byla provedena jeho celková údržba a následně je opět
plně využíván.

 Přednáškový sál

Přednáškový sál má po rozsáhlé rekonstrukci kapacitu 43 míst. K dispozici je dataprojektor, ozvučení
a velkoplošná obrazovka.

 Pozorovací terasa

Prostor lze využít na noční či denní pozorování oblohy s pomocí přenosných dalekohledů.

 Výstavní sál

Dvoupodlažní místnost lze použít k prezentaci výstav. Obsahuje dataprojektor s ozvučením, lze použít
i pro přednášky. Svým tvarem si tato místnost vysloužila přezdívku „bazén“.

Názorné ukázky pozorování Venuše a Slunce byly pro členy Výboru velice zajímavé a poučné.

I - informace, O - organizační, X - riziko, R - rozhodnutí, U - ujednání, Z - změna



Výbor pro kulturu, památkovou péči a
cestovní ruch ZPK

č. 2/v.1 5/ 5

Usnesení

nebyla přijata žádná usnesení

Plecitá Ivana Bartáková Eliška Jelínek František
zapisovatel ověřovatel předsedající


